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El 13 de juny del 2015 va ser un
dia històric a Barcelona. L’acti-
vista i líder de la PAH Ada Colau
era investida la primera dona
alcaldessa de la ciutat. Milers de
persones, al crit de “Sí que es pot”,
van seguir la investidura des de la
plaça Sant Jaume. Durant el seu
discurs, Colau va ser clara: “En
aquestes eleccions hi ha hagut un
vot pel canvi, i aquest canvi es
produirà. Però també hi ha hagut
un vot per les diferències, la plu-
ralitat i els matisos”.

Ja s’han complert dos anys de
la presa de possessió de Colau.
S’ha produït el canvi que va pro-
metre la llavors flamant alcal-
dessa? Segurament aquesta pre-
gunta pot tenir respostes molt di-
ferents segons qui les contesti.
Això, però, no impedeix que, 24
mesos després, es pugui dir que
Colau ha descobert que la políti-
ca institucional té els seus ritmes
i les seves limitacions, especial-
ment quan s’està en minoria.

MESURES APROVADES
L’actual alcaldessa, que ha estat
mare recentment, va iniciar el
mandat amb molta ambició. Feia
falta començar a complir les múl-
tiples promeses fetes a la ciutada-
nia durant la campanya electoral.
Han passat dos anys i, segurament,
la gran victòria de Colau i el seu go-
vern –primer en solitari i després
amb el PSC–és la d’haver canviat,
i dominat, l’agenda política de la
ciutat. El turisme i l’habitatge, els
dos grans temes on els comuns van
posar més èmfasis durant la cam-
panya, ocupen ara la centralitat del
debat polític. L’aprovació del Pla
Especial Urbanístic d’Allotjaments
Turístics (PEUAT), pactat amb
ERC, ha estat la seva victòria més

important. Pensat per intentar
controlar el turisme, el pla ha
prohibit nous hotels a les zones
amb més oferta. Tot i això, el tu-
risme ha continuat creixent i la re-
gulació ha estat recorreguda pels
hotelers.

Pel que fa a l’habitatge, Colau
ha aprovat un altre pla, aquest
acordat amb el Grup Municipal
Demòcrata (antiga CiU) i Ciuta-
dans, que preveu més de 8.000
pisos nous fins al 2025 per am-
pliar el parc públic de lloguer. En
paral·lel, però, l’alcaldessa ha vist
com precisament els preus del llo-
guer han crescut i com els des-
nonaments no s’han aturat. Re-
lacionat amb l’habitatge, tot i que
va més enllà, hi ha el Pla de Barris.
Amb un pressupost de 150 mi-
lions d’euros, invertirà en una
quinzena de zones vulnerables.

A la llista de mesures apro-
vades també s’hi pot afegir el
pressupost d’aquest 2017, que
Colau va tirar endavant després
de recórrer a una qüestió de con-
fiança, i l’anunci de la cobertura
de 200 metres de la ronda de
Dalt, tot i que la mesura ha estat

criticada pels veïns per la seva
poca ambició.

FRONTS OBERTS
Aquests dos anys, però, també es
caracteritzen pels fronts que Colau
ha anat obrint i que no ha pogut
tancar o, en alguns casos, ni en-
carrilar. En l’àmbit de la mobilitat,
una de les banderes d’aquest go-
vern, és on segurament hi ha més
problemes a dia d’avui. El túnel de
les Glòries, el conveni del me-
tro –en vaga–, la unió del tramvia
per la Diagonal i la superilla del Po-
blenou estan portant més d’un
maldecap al govern municipal. 

Glòries i el metro són proble-
mes heretats. En el cas del primer,
la decisió d’aturar les obres, però,
no ha agradat ni a l’oposició ni als
veïns. Pel que fa al metro, ja hi ha
hagut més de vint dies de vaga
des de l’inici del mandat. D’altra
banda, la superilla ha estat un
projecte que ha generat polèmi-
ca i que ha estat rebutjat per una
part del veïnat. Hi ha hagut errors
que el mateix Ajuntament ha ad-
mès. Per últim, la unió del tram-
via per la Diagonal, un dels pro-

jectes que el govern encara amb
més determinació, no té con-
sens polític ni tècnic.

A banda de la mobilitat, una
altra de les qüestions que de mo-
ment Colau no ha pogut arreglar
és la del top manta. Tot i els plans
d’inserció municipals, s’han con-
tinuat vivint escenes tenses amb
persecucions policials. De fet, el
Sindicat Popular de Venedors
Ambulants ja ha alertat que aquest
estiu pot tornar a ser problemàtic.

VALORACIONS OPOSADES
El balanç de l’oposició és molt crí-
tic amb Colau. El Grup Municipal
Demòcrata ha parlat d’un “suspens
estrepitós”, mentre que ERC ha
deixat clar que avui no investirien
l’alcaldessa. Per la seva banda,
Ciutadans creu que Colau “tapa
amb decisions ideològiques la seva
incapacitat per gestionar”, mentre
el PP creu que el govern “divideix
i gesticula però no governa”. Per úl-
tim, la CUP veu una oportunitat de
canvi perduda. Aquest malestar va
quedar palès durant el plenari del
26 de maig. Tota l’oposició, amb
l’excepció de la CUP i del regidor

no adscrit Gerard Ardanuy, va
reprovar la gestió de Colau i el seu
govern. Era la quarta reprovació
durant els dos anys de mandat.

El govern, lògicament, també
ha fet la seva valoració. En una
roda de premsa, l’alcalde en fun-
cions, Gerardo Pisarello, que va
comparèixer acompanyat del so-
cialista Jaume Collboni, va de-
fensar que han fet front a la si-
tuació d’emergència social ge-
nerada per la crisi i han “canviat
l’agenda política” per posar la
lluita contra les desigualtats i el
dret a l’habitatge al centre del tau-
ler polític. De totes maneres, Pi-
sarello va dir que es mouen a llarg
termini: “No pensem en el 2019,
sinó en el 2030.  Estem establint
les bases d’un gran canvi”.

I Colau? Quin balanç fa? Des
del seu perfil de Facebook ha re-
marcat que “un canvi profund, de
valors i de polítiques, mai no es
produeix d’un dia per l’altre”. “Es-
tem posant les bases per a un fu-
tur més just, més democràtic i més
fratern”, afirma. La segona part el
mandat està a punt d’arrencar.
Caldrà veure com acaba el partit.

Albert Ribas
BARCELONA

El canvi de Colau, al ralentí
» L’alcaldessa arriba a l’equador del mandat amb més deures pendents que mesures aprovades

» El control dels allotjaments turístics i el Pla d’Habitatge contrasten amb Glòries, la superilla i el tramvia

Colau, el dia de la presa de possessió com a alcaldessa. Foto: Ajuntament 
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Opinió

Parlen els
veïns

Jonathan
“Crec que hem arri-
bat a un punt que la
ciutat s’està que-
dant petita per a la
quantitat de gent
que hi viu i que hi
vol venir a viure. Els

preus han pujat moltíssim en cinc anys i
el pitjor és que crec que, per molt que ho
intentin, no hi ha cap solució.”

Niki
“És horrorós, fa
temps que busco
pis i no hi ha ma-
nera de trobar-ne a
un preu raonable.
Crec que s’hauria
de fer alguna cosa

per intentar regular-ho, perquè a més a
més molts estan fets un desastre i abans
s’haurien de reformar.”

Xavier
“Depèn molt de la
zona on el busquis,
de la quantitat de
gent que hi hagi de
viure, de si el pis
està reformat o no...
Però és cert que a

Barcelona els preus s’han disparat, de ma-
nera que molta gent, com jo, ha optat per
marxar a viure a la rodalia.”

Carlos
“Tot i que la situació
pot canviar en fun-
ció del barri on es-
tiguis buscant, la re-
alitat és que els
preus són cada cop
més alts i no sempre

per pisos o habitacions en condicions.
Crec que comprar una casa, avui en dia,
és més rentable que viure de lloguer.”

Què en penses dels actuals preus del lloguer a la ciutat?
per Toni Enguix

per Jordi Lleal 

En la vida, hom va prenent
com a referents les persones
que han desenvolupat durant
la seva vida professional una
alta i veritable estima pel seu
ofici. S’acostuma a pensar en
gent de certa edat com poden
ser en Jaume Pla, dalt dels es-
cenaris als seus 89 anys, o en
Raimon, que ha fet 12 recitals
de comiat al Palau de la Músi-
ca Catalana amb 76 anys, o en
Valentí Fuster, que amb 74
anys continua investigant i ex-
ercint el seu mestratge en me-
decina  cardiovascular. En Car-
les Capdevila trenca els es-
quemes. Ha mort a 51 anys.
Era el que se’n diu col·loquial-
ment jove per morir a aques-
ta edat. Fou un home vital, que
exultava simpatia, que es feia
estimar, senzill, sense voler
donar lliçons, clar en l’exposi-
ció del seu ideari, d’un humor
fi, creava al seu entorn una

gran xarxa de complicitats.
Portà programes a Catalunya
Ràdio i TV3 com “Eduqueu les
criatures” amb molt d’èxit.
Ens explicà com d’importants
són els pedagogs i mestres,
els pares i tots aquells que
eduquen els infants, els hi do-
nava una gran importància i els
hi tenia un gran respecte i
consideració. Era vitalista, pot-
ser perquè sabia el poc temps
que li quedava de vida. S’en-
tregà en cos i ànima a ser útil
als altres i a fe de Déu que ho
va ser! Sent jove ha exercit el
mestratge que altres no han
aconseguit doblant-li l’edat.
Gràcies Carles per la teva tas-
ca en favor de la nostra socie-
tat. A partir d’ara passaràs a ser
un referent per a molts, espe-
cialment per als de la professió
dels mitjans de comunicació. 

El periodisme, autèntic i
veritable, està de dol. DEP.

Un diari participatiu

4Un referent

@324cat:130 imams britànics es neguen,
en un escrit conjunt, a oficiar l'enterra-
ment dels terroristes que van cometre
l'atac de Londres.

@KRLS (Carles Puigdemont): El @Giro-
naFC ha fet història aconseguint l’ascens.
Ara sí! Ja som de Primera també en futbol!
Felicitats a tots!

@jcrius: Carles Capdevila ens deixa el tes-
timoni d’un periodisme ètic, humanista i
compromès amb els més vulnerables. Tot
un exemple. Gràcies!

Opinió en 140 caràcters

Un diari plural

per Marc Antònio i Llobet

4On són les latrines de la Festa Major?

Com diu la dita aquella que no-
més sabem quant val una cosa
fins que la necessitem i no la te-
nim, igual ens sentim els que ne-
cessitem anar al vàter i no en
trobem cap al nostre abast.

Cada dia som més persones
al barri, cada dia la nostra ciu-
tat dóna cabuda a més i més
persones, fins i tot turistes d’ar-
reu del món. Tothom es mera-
vella dels nostres costums i tra-
dicions, de les nostres cases
creades per arquitectes audaços
i valents, trencadors i avantgu-
ardistes amb noves idees i dis-
senys. Una d’aquestes etiquetes
la tenia guanyada el meu poble,
Sant Andreu, la de ser com un
petit poble on es trobava un cert
encant de tranquil·litat i har-
monia entre els seus habitants,
i on tots es coneixien.

No fa gaires anys, era normal
i freqüent veure les portes de les
cases obertes i no hi havia cap
perill que cap lladre o persona
amb mala fe hi entrés a destor-
bar la pau d’aquella llar. Les co-
ses han canviat. Avui has de po-
sar panys de seguretat i contra-
ctar alarmes per poder vetllar

pel que és teu. Un pas enrere en
els nostres vells i bons costums
de poble.

També és cert que cada cop
som més les persones grans, que
per un motiu o per un altre, ne-
cessitem utilitzar el vàter i no en
tenim a l’abast i, si el necessitem
urgentment, ens veiem obligats a
entrar a algun establiment, fer un
petit consum i fer ús del seu và-
ter. Tots tenim a la família infants
i avis. Els més petits poden fer un
pis a la soca d’un arbre, com els
gossos, en canvi els adults i els avis
no; seríem penalitzats amb una
multa si ens ho veiés fer algun gu-
àrdia urbà, i a més no és ni ètic ni
correcte. No cal insistir en la pre-
carietat que una persona sent
quan té incontinència i no troba
un vàter on anar.

La nostra ciutat, que tantes
coses bones té, havia tingut và-
ters a diferents punts de la ciu-
tat. Recordo un soterrani a la
plaça Urquinaona, amb dutxes
fins i tot, avui eliminat de la capa
del cel. A la Barcelona moder-
nista existien urinaris públics a
les cosmopolites i emblemàti-
ques Rambles de Catalunya.

La pregunta és molt fàcil: on
són els vàters que instal·la l’A-
juntament a les Festes Majors?
On són? Guardats en grans ma-
gatzems? Esperant una altra
Festa Major? Al magatzem d’al-
gun especulador que contracti a
l’Ajuntament una nova coman-
da per a algun acte solemne o
popular? On són la resta de l’a-
ny? Tots els necessitem. Els qui
tenim incontinència abans o
després d’una intervenció de
pròstata o de colon els necessi-
tem, nosaltres molt més sovint
que qui no té aquest tipus de
problemes de salut.

Si us plau, des d’aquest es-
crit, alço la meva veu per de-
manar “a qui correspongui” que
ens posin uns quants vàters al
barri i a tota la ciutat. De fonts
no en calen més, estem ben
servits i som els més generosos
del món. No hi ha cap altra
ciutat del món que tingui tantes
fonts amb aigua de boca com
nosaltres, però avui també calen
vàters... Si us plau. Sàpiguen els
qui controlen aquest tema que
els necessitem, i us ho agrairem,
perquè ara són necessaris.
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DRETS SOCIALS4La conse-
llera de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies i els promotors de la Ini-
ciativa Legislativa Popular per a
una Renda Garantida de Ciuta-
dania van signar el passat 15 de
maig un acord històric que farà
possible la tramitació d’una llei al
Parlament per garantir aquest
nou dret. La Renda Garantida de
Ciutadania permetrà assegurar
els ingressos mínims de les per-
sones que es troben en situació de
pobresa, al mateix temps que
també permetrà que puguin pro-
mocionar-se cap al món laboral i
combatre les desigualtats.

Aquest nou acord implica que
aquesta prestació serà inicialment,
en els casos individuals, de 564 eu-
ros, tot i que creixerà fins als 664 eu-
ros el 2020. A les llars amb dos
membres la quantitat que es rebrà
serà de 836 euros, una xifra que arri-
barà als 996 euros el 2020. Per úl-
tim, per cada fill –fins a un límit de
tres– es rebran 75 euros. Aquests
75 euros passaran a ser 100 el
2020.  Fins aleshores, el desplega-
ment serà progressiu. Quan s’arri-
bi als 664 euros al mes, la xifra equi-
valdrà  al 100% de l’Índex de Ren-
da de Suficiència de Catalunya

(IRSC). Quan s’apliqui aquest 100%,
el màxim serà de 1.200 euros al
mes per a les famílies de dues
persones amb un total de tres fills.
Cal remarcar que, si una persona re-
butja una feina, perdrà el dret a ac-
cedir a aquesta ajuda.

“UN ACORD DE PAÍS”
Durant l’acte de presentació de l’a-
cord, Bassa va afirmar que “aquest
és un nou dret social que con-
querim gràcies a un acord de país,
el primer dret de l’etapa postcrisi”.
La consellera va afegir que l’acord
implica “un canvi de paradigma
que ataca les desigualtats, fent
que totes aquelles persones que
són vulnerables puguin ser actives
a la societat, i que està vinculat a un
acompanyament per a la inserció
social i laboral, perquè el treball és
la primera política social”.

La titular de Treball, Afers So-
cials i Famílies també va remarcar
la importància de l’acord entre el
govern i els promotors de la ILP,
al mateix temps que va afirmar
que “hem conquerit aquest dret
subjectiu amb responsabilitat i
coherència. Avui és la generositat
de tots i totes el que ha permès
arribar a aquest acord”.

Ara la Renda Garantida de
Ciutadania ha de ser tramitada
com a llei al Parlament i es preveu
que comenci la seva aplicació el
mes de setembre d’aquest any
amb un 85% de la prestació. La im-
plementació es durà a terme du-
rant quatre anys, fins a l’abril del
2020, quan tots els beneficiaris ja
en cobraran el 100%. Durant
aquest temps, una comissió farà
un seguiment per tal d’avaluar l’a-
plicació i modular els canvis ne-
cessaris per a fer-la efectiva.

En aquest sentit, Bassa va as-
segurar que “no serem només el
Govern qui dirà en cada moment
qui necessita la renda garantida,
sinó que estarem acompanyats
dels agents econòmics, socials i
del tercer sector, amb qui ani-
rem veient com anem modulant
la Renda Garantida de Ciutadania”.

En la signatura de l’acord
també hi van ser presents re-
presentants de federacions i en-
titats del tercer sector, promotors
de la ILP, patronals (Foment i PI-
MEC), sindicats (UGT i CCOO) i en-
titats municipalistes, com ara la
Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC) i l’Associació Catala-
na de Municipis (ACM).

Per una vida digna
» Govern i entitats promotores firmen l’acord per fer possible la Renda Garantida de Ciutadania 

» Es començarà a aplicar de forma progressiva des d’aquest setembre i fins a l’abril del 2020

REQUISITS4Podran obtenir la
Renda Garantida de Ciutadania to-
tes aquelles persones majors de 23
anys amb dos anys de residència
a Catalunya i que hagin esgotat to-
tes les prestacions i no tinguin un
patrimoni superior a la primera re-
sidència. Tot i així, existeixen al-
gunes compatibilitats amb ajuts
socials, com són les prestacions
derivades de la llei de dependèn-
cia, així com les famílies que rebin
beques de transport i menjador
escolar. Les altres ajudes són com-
patibles i alhora computables.

Una altra exempció que con-
templa l’acord és per a les famílies

monoparentals amb contractes
a temps parcial que tinguin una
renda inferior a l’Indicador de
Renda de Suficiència de Catalun-
ya (IRSC). Aquestes famílies podran
rebre la prestació fins a arribar a
aquest topall.

Les persones que vulguin
adquirir la Renda Garantida de
Ciutadania hauran de sol·licitar-
la a través de les oficines del Ser-
vei Públic d’Ocupació de Cata-
lunya. Posteriorment, des del
Departament de Treball se’ls tra-
çarà el pla d’inserció laboral i, en
cas que sigui necessari, se’ls de-
rivarà cap als serveis socials.

Qui se’n beneficiarà?

Tot el que has de saber de la Renda Garantida de Ciutadania. Infografia: Oscar Murillo / Línia

ensenyament.gencat.cat
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IGUALTAT4Sant Andreu es va
convertir el cap de setmana del 10
i 11 de juny en la capital catalana
del moviment LGBTI amb la ce-
lebració de les jornades ‘Organit-
zem-nos, I Jornades LGBTI dels
Països Catalans’, impulsades pel
col·lectiu Crida LGBTI. Cornellà,
que també va ser seu de l’acte, va
acollir activitats el divendres dia 9.

Els actes es van posar en mar-
xa el dia 10 al matí a la Fabra i Co-
ats. A dos quarts d’onze  la xe-
rrada de Javier Sáez ‘El capita-
lisme rosa i la mercantilització de
les nostres sexualitats’ va donar
el tret de sortida amb una crítica
al model de consum i oci que pro-
posa l’empresariat LGBTI. Dues
hores més tard  la segona xerra-
da, ‘Alliberament LGBTI i procés
constituent’, es va debatre, amb
representants  de l’ANC, Podem,
Esquerres per la Independència
i la Crida LGBTI, com incloure la
perspectiva LGBTI dins del pro-
cés constituent català.

A la tarda els debats van con-
tinuar. El primer va tractar sobre
el moviment juvenil en el marc de
la lluita per l’alliberament LGBTI
amb representants de diferents or-
ganitzacions de joves, mentre que
el segon, ‘El meu cos, un camp de
batalla’, va plantejar la violència
que poden patir els membres d’a-
quest col·lectiu a causa de la seva
identitat sexual.

L’últim dia de les jornades es
van celebrar a l’Ateneu l’Harmo-
nia. Va consistir en la celebració de

tres tallers: un sobre el fet LGBTI
als mitjans de comunicació,  un al-
tre sobre serofòbia i salut i un ter-
cer sobre LGBTIfòbia a les aules.

Des de l’organització han ex-
plicat que aquestes jornades van
tenir com a objectiu “posar sobre
la taula debats estratègics del
moviment d’alliberament sexual
i de gènere,  aconseguir una ma-
jor visibilització i apoderament
del col·lectiu LGBTI dins d’altres
moviments socials com l’antira-
cista o l’activisme juvenil”.

Una imatge d’una de les xerrades organitzades. Foto: Crida LGBTI

Sant Andreu es converteix 
en la capital de la llibertat sexual
» El poble va acollir les primeres Jornades LGBTI dels Països Catalans

els dies 10 i 11 de juny a la Fabra i Coats i a l’Ateneu l’Harmonia 

23 milions per a la Trinitat Vella,
el Bon Pastor i Baró de Viver

PLA DE BARRIS4La regidora Car-
men Andrés va presentar el pas-
sat 1 de juny els plans de barri de
la Trinitat Vella, el Bon Pastor i
Baró de Viver, en els quals l’A-
juntament ha invertit 23,7 milions
d’euros. Aquesta inversió repre-
senta l’execució del 20% del total
de les 64 accions que contemplen.

Durant la roda de premsa, An-
drés va explicar que les inversions
en aquests barris es focalitzaran en
l’activació econòmica, l’ocupació,
l’educació, l’ecologia urbana i els
drets socials. Uns barris, va dir la
regidora, que històricament han
patit unes “diferències de renda”
que fan que el govern municipal
hagi decidit fer-hi inversions. 

En el cas de la Trinitat Vella, el
pla de barris, el qual es va pre-
sentar el 7 de juny, té com a pro-
jectes principals la construcció
d’espais esportius, la recuperació
de la memòria històrica o el pro-
jecte d’oci per a joves ‘Fem lleure
a la Trini’ entre altres. Al Bon Pas-
tor i a Baró de Viver, que com-
parteixen pla de barri -va comen-
çar a executar-se fa nou mesos- el
principal projecte és la transfor-
mació del projecte educatiu de
l’institut Cristòfol Colom i de l’es-
cola El Til·ler, l’activació econò-
mica del polígon industrial, la
creació de nous equipaments es-
portius o la construcció del casal
d’avis del Bon Pastor, entre altres.

Polèmica per la Fira Militar 
de l’1 de juliol dels legionaris
CONTROVÈRSIA4La celebra-
ció de la Fira Militar que orga-
nitzarà el pròxim 1 de juliol la
Hermandad de Antiguos Caba-
llero Legionarios de Barcelona,
tal com va avançar l'Exprés de
Sant Andreu, al seu solar de les
Casernes ha desfermat la polè-
mica a Sant Andreu.

Des de l'Ateneu l'Harmonia
han anunciat que convocaran
una concentració de rebuig, que
fan extensible a tota la societat
civil andreuenca, el dia abans de
la fira a la plaça del Comerç
"com a mostra de rebuig a

aquest tipus d'actes" i per, al ma-
teix temps, "defensar un valor en
el que creiem fermament: la
cultura de la pau". En paral·lel,
desde l'oposició, PDeCAT, ERC
i la CUP insisteixen en el que ja
van demanar el passat mes de
febrer durant el plenari: que el
govern municipal compri el so-
lar al Consorci de la Zona Fran-
ca, l'actual propietari.

La fira militar s'afegirà a la
VII passejada de vehicles mili-
tars que es va celebrar el pas-
sat dia 4 de juny, que ja va re-
bre crítiques.

Joan Manuel Serrat, un dels
protagonistes de L’Altre Festival
INCLUSIÓ4Joan Manuel Serrat
va ser el passat 8 de juny un dels
protagonistes de l’estrena de
L’Altre Festival, que es va cele-
brar entre el 8 i l’11 de juny a la
Fabra i Coats.

Serrat va ser l’encarregat de
donar el tret de sortida al festi-
val, acompanyat del pianista
anglès James Rhodes. L’Altre
Festival té com a objectiu  la cre-
ació, la participació i la difusió de
projectes d’arts escèniques on el

protagonisme el tenen persones
amb trastorns mentals. El festi-
val potencia un seguit d’eines
que permeten que aquestes per-
sones es pugui desfer de l’estig-
ma que els envolta, al mateix
temps que contribueix a l’enri-
quiment de la cultura popular. 

A banda de la presència de
Serrat i Rhodes, també va des-
tacar la presentació de l’espec-
tacle ‘Retalls de soledat’ amb el
ballarí Toni Mira en escena.

Memòria | 30 anys de l’atemptat d’ETA a l’Hipercor
L’Ajuntament ha organitzat per al pròxim 17 de juny un acte institucional per homenat-

jar les 21 víctimes mortals i els 45 ferits de l’atemptat d’ETA a l’Hipercor d’ara fa 30 anys.
L’acte de record es farà al parc de Can Dragó dos dies abans de l’aniversari de l’atemptat,

que va tenir lloc el 19 de juny de 1987, per no interferir en els altres actes d’homenatge.
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L’Escola La Maquinista ja té
pressupost de la Generalitat
ENSENYAMENT4La Generalitat
va fer públic el passat sis de juny
la partida pressupostària per a les
obres de la construcció de l’Esco-
la La Maquinista, que serà d’una
mica més de cinc milions d’euros.

L’anunci arriba després que
els propietaris del centre comer-
cial, l’empresa Unibail Rodamco,
al·legués, a mitjans de maig, a l’A-
juntament contra el tràmit urba-
nístic d’ocupació directa que el go-

vern municipal va aprovar el
març per desencallar la cons-
trucció de la nova escola, vincu-
lada a l’ampliació del centre co-
mercial i a la construcció de gai-
rebé 600 pisos, una part d’ells de
protecció oficial. Unibail Rodamco
denuncia, segons va publicar La
Vanguardia, que “l’Ajuntament ha
bloquejat il·legalment els instru-
ments de desenvolupament de la
tramitació urbanística”.

Les obres de La Sagrera es
reprendran d’aquí a pocs dies
INFRAESTRUCTURES4Les obres
de l’entorn de l’estació de La
Sagrera es reprendran abans del
21 de juny. Així ho va confirmar
a finals de maig el secretari
d’Estat d’Infraestructures, Ju-
lio Gómez Pomar. Gómez Po-
mar també  va explicar que les
obres de l’estació començaran
a la tardor. 

L’anunci del Secretari d’Es-
tat d’Infraestructures va tenir
lloc durant una nova reunió del
Consell d’Administració Barce-
lona Sagrera Alta Velocitat, que
es va celebrar a petició de l’A-
juntament i la Generalitat. Du-
rant la trobada, la tinent d’al-
calde Janet Sanz va afirmar que

l’Ajuntament serà “absoluta-
ment exigent” amb aquests ter-
minis.

VISITA DE RULL   
D’altra banda, el conseller de Te-
rritori i Sostenibilitat, Josep
Rull, va fer una visita a Sant An-
dreu per comprometre’s davant
dels veïns que exigirà a ADIF
que reiniciï les obres del Pla Sant
Andreu-La Sagrera, que té la
construcció de l’estació de La Sa-
grera com el projecte més im-
portant. Durant la trobada, els
veïns van denunciar que el go-
vern espanyol no assumeixi res-
ponsabilitats per la situació ac-
tual que viu el projecte.

PROTESTA4A principis d’aquest
mes va fer 11 anys de l’aprovació
del projecte de reurbanització de
les casernes de Sant Andreu, que
preveia l’edificació d’una dotze-
na d’equipaments. La realitat,
però, és que només se n’han fet
tres: la comissaria dels Mossos
d’Esquadra el 2006, l’Escola
Eulàlia Bota el 2008 i el CAP Ca-
sernes el 2014.

Per denunciar aquest retard
els veïns de la zona, amb l’As-
sociació de Veïns de Sant An-
dreu de Palomar i l’Associació de
Veïns Sant Andreu Nord-Tra-
muntana al capdavant, van or-
ganitzar un acte de protesta el
passat dia 9 de juny, tal com ja
han fet en els darrers anys, a la
plaça Mossèn Clapés. L’acte va
consistir en una celebració irò-
nica, com no podia ser de cap al-
tra manera, durant el qual els as-
sistents van demanar que d’una
vegada per totes es desencalli
aquest projecte. 

Les dues associacions de
veïns recorden que “després de
tants  anys de reivindicació hem
vist passar diversos equips de
govern a l’Ajuntament, i les ex-
cuses sempre giren entorn de les
dificultats de tramitació i a la
mala gestió de l’anterior equip
de govern”. Afegeixen que és

“una vergonya que no s’hagin ni
començat a construir la majoria
dels equipaments i els habitat-
ges protegits pendents” i avisen
que no estan disposats a “ac-
ceptar més excuses”.

Tot i aquest panorama, el
president de l’Associació de
Veïns de Sant Andreu, Santi
Serra, reconeix a Línia Sant
Andreu que durant aquest man-
dat municipal s’han fet “petits
passos endavant”, com ara l’a-
nunci de l’inici de les obres, el
primer semestre de l’any que ve,
de la zona verda o l’inici de les

obres per reallotjar els veïns de
l’edifici militar del carrer de
Palomar. De totes maneres,
aquests avenços no deixen de
ser molt minsos i Serra dema-
na que “es faci fora els legiona-
ris, si fa falta amb els 30.000
euros d’indemnització que se’ls
hauria de donar”. Al solar que
deixarien els legionaris, els
veïns demanen des de fa temps
a l’Ajuntament que, a banda de
fer-hi habitatge protegit, hi
traslladi el departament d’Ur-
banisme, que ara té a les Glòries
en un edifici de lloguer.

Un dels solars de les casernes on hi ha pendent fer habitatge públic. Foto: Arxiu

Denuncien els 11 anys de retard
del projecte de les casernes
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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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Unes 50 entitats i associacions signen un manifest per demanar que es regulin les terrasses

Nou clam per l’espai públic
URBANISME/ Per una regulació de terrasses
que preservi l'espai públic com a dret col·lec-
tiu. Aquesta és la reivindicació, en forma de
manifest, que ha impulsat la FAVB i que ha
rebut el suport d’una cinquantena d’enti-
tats i associacions de veïns de tota la ciu-
tat. I és que en plena negociació per
acordar una nova ordenança de terrasses
per a la ciutat, la federació ha volgut pres-
sionar amb la publicació d’aquest text, que
advoca per la preservació de l’espai públic
“com a dret col·lectiu” a l’hora d’elaborar i
pactar la nova normativa. La federació va
presentar el manifest als mitjans el passat
dimarts 23 de maig.

Des de la FAVB remarquen que “és la
primera vegada” que aquest missatge s’ex-
pressa “de manera col·lectiva mitjançant un
manifest unitari”, el qual, a més, reivindica
“un veritable procés participatiu per donar
veu a la ciutadania”, substituint, d’aquesta
manera, “el tradicional enfocament” de tot
plegat com “una mera negociació bilateral
entre l’administració municipal i els em-
presaris de terrasses”.

El text comença admetent que les te-
rrasses han format part del “paisatge de la
ciutat i de la seva quotidianitat des de fa
temps”, però apunta que “diversos factors
han estimulat, en els darrers anys, al seu
creixement exponencial”. La conseqüència
d’això, segons la FAVB, és un greu deterio-
rament de l’espai públic degut a “la seva
apropiació a gran escala pels agents eco-
nòmics i la seva destinació a finalitats pri-
vades”. Per això, la federació creu que és
necessari matisar el discurs que diferents
lobbys i forces polítiques fan sobre la con-

tribució de les terrasses a l’activitat econò-
mica i laboral de la ciutat, un fet que, argu-
menten, fan servir per justificar qualsevol
irregularitat a l’espai públic.

És per això que el manifest reclama que
el futur acord de modificació de l’orde-
nança de terrasses incorpori criteris com
“l’encaix en un projecte de ciutat inclusiva,
habitable i sostenible que vulgui preservar
l’espai públic com a espai de convivència i
de cohesió social”. Aquest espai públic, a
més, ha d’estar ordenat i vetllar pels drets
individuals i col·lectius, i ha d’estar dissen-
yat per permetre que la gent pugui passe-
jar sense problemes i que es respecti el
descans dels veïns que viuen a prop. 

El manifest també incideix en el fet que
actualment s’està incomplint la normativa
i defensa que per donar-li la volta a aquesta
situació “resulta imprescindible el reforça-
ment de les accions d’inspecció i l’enduri-
ment del règim sancionador”. A més, la
FAVB proposa que en els casos de reinci-
dència es revoqui la llicència.

Per acabar, el text també es refereix a la
fiscalitat. La federació considera que cal “re-
visar a l’alça” els imports que paguen, ja
que els preus públics no tenen cap con-
cordança amb els que s’apliquen als llo-
guers privats dels locals.

La FAVB defensa que la ciutadania ha
de tenir un paper actiu en la negociació i
que “s’abordi un veritable procés públic
de debat i consulta per abordar un verita-
ble procés públic de debat i consulta”. La
federació tanca l’escrit emplaçant el
Gremi de Restauració per tal que instin els
seus associats a complir la legislació.

MANIFESTACIÓ/ 'Salvem el nucli antic de Vallcarca. Bar-
celona no està en venda'. Sota aquest lema més de 300
veïns de Vallcarca, integrants d’una vintena de col·lectius
i entitats veïnals, es van manifestar el passat 13 de maig
pels diferents punts del barri per reclamar la preservació
del nucli antic del barri.

Els manifestants van recórrer primer l’avinguda Vall-
carca fins al carrer Gomis. Des del viaducte van desple-
gar dues pancartes i, tot seguit, la marxa va continuar pel
carrer Argentera i Farigola fins al solar on Nuñez i Nava-
rro vol tirar endavant una promoció de pisos. Fa unes set-
manes, des de l’Assemblea de Vallcarca van denunciar que
Nuñez i Navarro té una llicència d’obres per construir en
un solar del carrer Farigola. La llicència, que ha generat
rebuig entre el veïnat, és prèvia a la moratòria d’un any
decretada per l’Ajuntament aquest  passat mes d’abril. És
per això que des de l’Assemblea de Vallcarca denuncien
que “sempre són els mateixos els qui fan els negocis amb
les nostres vides”.

D’altra banda, el Districte ha confirmat que Can Ca-
rol i l’antic Consolat de Dinamarca es convertiran en
equipaments veïnals. De totes maneres, les entitats ja
han deixat clar que en el cas de Can Carol no compar-
teixen el disseny final del projecte.

Més de 300 veïns de Vallcarca 
demanen salvar el nucli antic LLOGUER SOCIAL/Diferents col·lectius i entitats veïnals es

van concentrar el passat 13 de maig a davant dels núme-
ros 8 i 10 de la Vila Laietana per reclamar a l’Ajuntament que
transformi l’edifici, que és de propietat municipal, en un bloc
d’habitatge públic de lloguer i de comerç protegit.

Les entitats, amb el suport de la FAVB, consideren que
“l’immoble, amb una superfície útil de més de 18.000
metres quadrats i concebut a principis del segle XX com
a edifici residencial, té una morfologia regular i diàfa-
na que li permetria acollir més de 160 pisos i una xifra
considerable de petits comerços”.  Després de la con-
centració, els manifestants es van traslladar a l’Àgora Juan
Andrés Benítez, on hi havia programada una xerrada so-
bre la vaga de lloguers que es va viure a la ciutat a co-
mençaments dels anys 30 del segle passat.

Acte a favor de l’habitatge
públic a la Via Laietana
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TURISME/ Pas endavant en la llui-
ta dels veïns contra l’hotel que
l’empresa Praktik vol construir a
les Drassanes. A mitjans del mes
passat, la plataforma Salvem les
Drassanes, la principal opositora
a aquest projecte, va anunciar
que ha portat el projecte a l’Ofi-
cina Antifrau i a la Síndica de
Greuges de la ciutat.

Segons va denunciar la pla-
taforma en un comunicat, el
departament d’Urbanisme de
l’Ajuntament “porta mesos ocul-
tant informes que són decisius
per concedir o denegar la lli-
cència hotelera”.  La plataforma
ha rebut el suport de la FAVB,
entre altres entitats.

L’hotel de Praktik 
a les Drassanes, a
Antifrau i la Síndica

SOCIETAT/El barri de la Prosperitat, al dis-
tricte de Nou Barris, va acollir el passat 12
de maig  un acte de suport a l’obertura
d’una mesquita al carrer Japó.

L’acte, convocat per diferents entitats
del barri, tenia com a objectiu reivindicar la
diversitat cultural i la convivència després
que el projecte d’obertura d’aquesta mes-
quita hagi estat envoltat de polèmica. I és
que la majoria dels veïns del carrer Japó
s’hi oposen de s de fa mesos al·legant mo-
tius legals relacionats amb l’amplada del
carrer i amb les aglomeracions que, asse-
guren, es poden produir al carrer. Les pro-
testes contra la mesquita, però, han atret
en els últims mesos diferents grups i for-
macions ultres i racistes, cosa que ha fet
créixer la tensió al barri. 

Així doncs, la jornada del passat 12 de
maig va estar marcada per un ambient cla-
rament festiu, amb una batucada i una
cercavila. També es va llegir un manifest i
es va celebrar un concert. Al final de la mo-
bilització, però, es van viure moments de
tensió quan membres de grups d’ultra-
dreta, que es van aplegar al carrer Japó, i
defensors de la mesquita es van encarar i
insultar. Un cordó policial dels Mossos
d’Esquadra va evitar que l’enfrontament
anés a més.

Des de la Comunitat Islàmica, que han
enviat un missatge conciliador amb els
veïns i han deixat clar que les pregàries no
molestaran, han explicat que les obres ja
estan arribant al tram final, cosa que els per-
metrà obrir la mesquita a finals de juny.

Suport veïnal a l’obertura de la mesquita
de la Prosperitat, a Nou Barris

JORNADA/ La Xarxa per a la so-
birania elèctrica a Barcelona va or-
ganitzar el passat 3 de juny una jor-
nada reivindicativa per a  la recu-
peració de les antigues xarxes
elèctriques a la ciutat.

Sota el títol Tensem les xarxes,
la jornada es va celebrar a l’Aula
Magna de la facultat de Medici-
na de la UB. Durant el dia es van
analitzar els processos de remu-
nicipalització i de transformació
energètica a Europa, amb casos
concrets com els que s’han viscut
a ciutats com Cadis, Berlín o
Schönau.

Eldarrer taller va servir per de-
batre  la possible remunicipalit-
zació a la ciutat.

Objectiu: recuperar
les antigues 
xarxes elèctriques

PARTICIPACIÓ/ L’Observatori del
Deute en la Globalització (ODG)
ha preparat un judici popular
per al projecte Castor. L'acte co-
mençarà a dos quarts de 10 del
matí del pròxim dissabte 17 i se
celebrarà al Centre de Cultura
Contemporània de Barcelona
(CCCB).

El cas ha generat una gran po-
lèmica perquè, després de la re-
núncia a la concessió de les obres
a l’empresa ESCAL UGS/ACS,
aquesta rebrà una indemnització
de més de 1.300 milions d’euros. 

Aquest judici popular vol “seu-
re” a la banqueta dels acusats els
responsables del projecte i els
dirigents del govern espanyol.

Preparen un 
judici popular per 
al projecte Castor

Som Meridiana insisteix en una
reforma integral de l’avinguda

MOBILITAT/ La plataforma Som
Meridiana va tornar a demanar el
passat 25 de maig, amb la pre-
sentació del manifest ‘Per una re-
forma seriosa de la Meridiana’,
que la reforma prevista de l’avin-
guda es faci de forma integral.
Som Meridiana està formada per
més de 25 entitats i col·lectius
veïnals, entre les quals hi ha,
entre altres, l’Associació de Veïns
de La Sagrera, Associació de
Veïns de Navas, l’Associació de
Veïns i Veïnes de SantAndreu de
Palomar, l’Associació de Veïns de
Torre Llobeta-Vilapicina, l’Asso-
ciació de Veïns de Barri de Porta,
l’Associació de Veïns Clot-Camp
de l’Arpa, l’Associació de Veïns
Sant Andreu Nord-Tramuntana,
l’Associació de Veïns Congrés-In-
dians, l’Associació de Veïns Pros-
peritat, l’Associació de Veïns de
Meridiano Cero i la mateixa Fe-
deració d’Associacions de Veïns i
Veïnes de Barcelona (FAVB).

UNA ÚNICA OPCIÓ
La plataforma considera que de
les diferents propostes de re-
forma que va presentar fa mesos
l’Ajuntament, només n’hi ha una
d’ambiciosa: la que contempla
una reducció d’un carril de circu-
lació en cada sentit de la marxa.
Demanen, també, que es faci de
cop, sense fases, ja que l’Ajunta-
ment contempla fer-ho en dos
trams. Deixen clar que “no podem
assumir ni acceptar actuacions
que no contemplin una reducció
contundent de la contaminació i
una millora de les condicions de
vida de l’entorn i l’avinguda”.

El passat mes de febrer Som
Meridiana, que ha convocat una
jornada reivindicativa pel 17 de
juny on hi haurà un debat amb re-
presentants de diferents grups
municipals, ja va presentar un
altre document on demanava,
entre altres coses, la reducció “sig-
nificativa” del trànsit privat a la
nova avinguda. La plataforma
considera necessari  convertir
aquesta avinguda, una de les
principals entrades a la ciutat pel
trànsit rodat, en una nova zona on
hi hagi “una reducció contundent
de la contaminació atmosfèrica i
sonora”. La nova Meridiana, hau-
ria de ser, segons Som Meridiana,
“una via amb preferència per a les
persones que l’envolten, que fo-
menti el comerç, que escurci i fa-
ciliti el pas de les persones  d’una
banda a l’altra i que fomenti la
convivència”.

Pau Maduell, un dels porta-
veus de la plataforma Som Meri-
diana, explica que des de la
plataforma volen que “la trans-
formació de la Meridiana tiri en-
davant ja i sigui un projecte
ambiciós. Hem de fer una ciutat
pels pròxims 30 anys i no trobar-
nos que d’aquí a pocs dies veiem
que no ha estat suficient”.

Les intencions de l’Ajunta-
ment, tal com va explicar la ti-
nent d’alcalde Janet Sanz el
passat novembre en una reunió
amb els veïns, són enllestir la re-
forma en el tram que va entre
Aragó i Fabra i Puig durant
aquest mandat. Sobre això, Ma-
duell considera que “el projecte
ha de ser global”. 
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MOSTRA4El comerç de Sant
Andreu va viure la seva gran ce-
lebració el passat 27 de maig de
la mà de la Festa del Comerç,
que va omplir el carrer Gran de
botigues i activitats per a tots els
públics. Una de les entitats par-
ticipants, l’Eix de Sant Andreu,
va treure al carrer uns 120 co-
merços associats. Des d’aques-
ta associació destaquen que la
mostra va ser tot un èxit de
participació i que el bon temps
va acompanyar. 

Una altra associació que
també va participar, Sant An-
dreu Nord, va oferir un ventall
d’activitats per a tota la família
i exhibicions a sobre d’un esce-
nari ubicat a Gran de Sant An-
dreu amb Joan Torras. 

Aquesta jornada, que sempre
se celebra el primer cap de set-
mana de juny, es va decidir
avançar cap a finals de maig per
tal d’evitar fer-la a prop del
pont del 5 de juny, durant el qual

molts veïns i veïnes van aprofi-
tar per sortir de viatge.

Per altra banda, l’Eix Sant
Andreu escalfa motors per co-
mençar amb el seu 24è concurs
de paranys. Com sempre, els
participants hauran de descobrir
l’article incongruent que hi ha
als aparadors dels 120 comerços
que està previst que hi prenguin
part, els quals estaran dividits en
dues rutes. Els infants guanya-

dors podran gaudir d’una visita
a l’Illa Fantasia al setembre. 

SOBRE LA PACIFICACIÓ
I seguint amb l’Eix Sant Andreu,
l’entitat va fer públic fa uns dies
un comunicat on mostrava el
seu “neguit” per “l’opacitat” que,
segons ells, està tenint el procés
per tallar al trànsit el Carrer
Gran, i reclamen “diàleg” tant al
Districte com a altres entitats. 

Els andreuencs van respondre a la crida dels botiguers. Foto: Eix Sant Andreu

Els botiguers omplen el carrer
Gran de parades i activitats

» Ho van fer el 27 de maig en el marc de la Festa del Comerç
» L’Eix Sant Andreu reclama “diàleg” a l’hora de tallar el vial al trànsit

La Fundació BCN Comerç
suma 3 nous eixos comercials
ADHESIONS4La Fundació Bar-
celona Comerç acaba d’anunciar
l’adhesió dels eixos comercials de
Poble-sec i Paral·lel, Nou Ei-
xample i la Marina. D’aquesta
manera, la fundació suma 20 en-
titats de botiguers de tota la
ciutat, els quals representen
11.000 comerços de tota la ciu-
tat, donen feina a més de 35.000
persones i facturen més de 7.000
milions d’euros a l’any, aportant
el 7% del PIB de Barcelona. 

Per tot plegat, la fundació
afronta la celebració de l’Any del
Comerç i la Cultura amb molt
optimisme. Aquest projecte, que
vol apropar encara més el co-
merç de proximitat als barcelo-
nins, es posarà en marxa aviat.

De fet, és amb la voluntat de
posar en valor la relació entre el
comerç i la cultura –la qual es
manifesta als espais públics–
que la fundació impulsa aquest
programa innovador. 

Tendència | Baixa la confiança dels consumidors al maig
Segons dades del Centre d’Investigacions Sociològiques (CIS), la confiança dels consumidors
ha baixat 1,3 punts el mes de maig, trencant la dinàmica d’augment dels dos mesos anteriors.

D’aquesta manera, la confiança se situa en 105,4 punts. El CIS assegura que els ciutadans 
han valorat pitjor la situació econòmica i han vist reduïdes les seves expectatives. 

PROMOCIÓ4La quarta edició
de la Setmana Internacional
dels Mercats ha ofert més de 80
activitats per a tots els públics del
15 al 31 de maig als mercats
municipals de la ciutat. 

Entre molts dels actes que
s’han celebrat en el marc de la
setmana especial, hi ha hagut ta-
llers de gastronomia –com  l’es-
morzar de forquilla que va orga-
nitzar el Mercat de Lesseps– es
va fer el dia , sopars de germanor
entre clients i paradistes al carrer,

xerrades sobre la història dels
mercats o fires comercials.

El lema de l’edició d’enguany
ha estat “mercats per a una nova
generació”, amb el qual es va vo-
ler apropar els productes frescos
i saludables als clients, posant es-
pecial èmfasi a l’hora de seduir
el públic jove, potser el que
menys visita els mercats. 

Segons asseguren des de
l’Ajuntament, amb aquesta set-
mana “es farà palès que els
mercats són els centres dels

barris, on les relacions perso-
nals hi tenen cabuda”. Així, els
mercats es reivindicaran com
espais d’alimentació saludable
on es poden comprar productes
frescos i de qualitat.  

NOU GERENT DE MERCATS
L’Institut Municipal de Mer-
cats (IMMB) estrena nou gerent.
Es tracta de Màxim López (Bar-
celona, 1966), que substitueix
Jordi Torrades al capdavant de
l’institut municipal.

Reivindicant productes frescos

Els mercats s’han omplert d’activitats durant el maig. Foto: Mercats BCN
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AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com

DIMARTS 20 DE JUNY
17:30 En el marc del Dia Mundial de les Perso-

nes Refugiades se celebrarà Sant Andreu
amb el 20J, un acte amb mostres, tallers i ac-
tuacions musicals. / Fabra i Coats.

DIVENDRES 16 DE JUNY
20:00 En el marc del cicle Música als parcs es farà

una visita guiada al parc de la Trinitat. El punt
de trobada és la parada de metro de Trinitat
Vella. / Parc de la Trinitat.

DIMECRES 21 DE JUNY
12:00 Recursos i eines per formar-te a Internet

és el nom d’aquesta sessió que forma part del
cicle Aula digital de les Antenes Cibernàrium.
/ Biblioteca Ignasi Iglésias - Can Fabra.

FINS AL 15 DE JUNY
17:00-19:00 En el marc de la Festa Major de la

Trinitat Vella s’ha organitzat una mostra
que recull els treballs de la XIII Mostra artís-
tica del Centre d'Art Social Comunitari. /
Plaça de la Trinitat.

FINS AL 26 DE JUNY
Matí-TardaAníbal Calvo presenta l’exposicióDel

poble a la ciutat, que mostra el canvi de la seva
vida després d’arribar a la ciutat.  / Casal de
barri Can Portabella.

DISSABTE 17 DE JUNY
11:00 Sant Andreu juga és el nom d’aquesta ses-

sió de jocs de taula i rol que organitzarà l’As-
sociació Lúdico Cultural Stronghold. / Biblioteca
Ignasi Iglésias - Can Fabra.

DIMECRES 21 DE JUNY
17:30 En aquest taller es podran crear quadres

amb pintures d'argila i terres de diferents co-
lors, i es pintarà sobre fusta, tela i cartró. / Cen-
tre Cívic Bon Pastor.

DIUMENGE 18 DE JUNY
08:30 Arriba la desena edició de la Cursa per la

Integració, una prova que enguany suma for-
ces amb la Creu Roja per la lluita contra la po-
bresa alimentària. / Passeig Potosí.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La botigueta explica la història del ne-
goci de l’Amàlia, una botiga on hi pas-
sen coses meravelloses i s’amaguen
personatges. / Centre Cívic Bon Pastor.

El Bon Pastor es prepara 
per conèixer ‘La botigueta’
Dissabte 17 de juny a les 12:00

Maria Alcolado, de Mésquemenjar,
serà l’encarregada de coordinar aquest
taller anomenat Pastisseria sense su-
cre. El preu de la sessió és de 12,3 eu-
ros. / Centre Cívic Navas.

Una sessió per aprendre 
a fer pastissos sense sucre
Dilluns 26 de juny a les 18:00

El CN Sant Andreu organitza
el 38è Ciutat de Barcelona

13 i 14 de juny

Ànima Bohèmia és un concert líric
ple de passió, humor i amor, que
combina diàlegs i coreografies. / Cen-
tre Cívic Navas.

Ànima Bohèmia ofereix un
concert en el cicle ‘Viu la música’

Dijous 29 de juny a les 19:00

Durant dos dies, alguns dels millors ne-
dadors del món ultimaran la seva
preparació per al mundial al Ciutat de
Barcelona. / Club Natació Sant Andreu.

NATACIÓ4Gairebé tots els grans
noms de la natació mundial es-
tan pensant en el Campionat
del món que es disputarà a Bu-
dapest el mes que ve, però abans
d’aquesta cita de la capital hon-
garesa hi ha una altra competi-
ció marcada en vermell en el
calendari: el 38è Trofeu Ciutat de
Barcelona que es disputarà al
Club Natació Sant Andreu els
pròxims dies 13 i 14.

Katinka Hosszú, Mireia Bel-
monte, Cameron van der Burgh,
Mark Horton, László Cseh, les
germanes Cate i Bronte Campbell
o les nedadores locals Jèssica Vall
i Marta González són només al-
guns noms de la constel·lació
d’estrelles que no s’han volgut
perdre aquesta edició del torneig,
que enguany serà més especial
que mai, en el marc de la com-
memoració del 25è aniversari
dels Jocs Olímpics que es van ce-
lebrar a la ciutat.

Durant l’acte de presentació,
el comissionat David Escudé va
recordar la importància que van
tenir els Jocs per a la ciutat i va

destacar que,  per petició del
CN Sant Andreu, enguany el
Ciutat de Barcelona també tindrà
categoria paralímpica. Sarai Gas-
cón va agrair la inclusió dels pa-
ralímpics en el torneig.

TORNEIG DE WATERPOLO
Aquest, però, no serà l’únic Tro-
feu Ciutat de Barcelona que es
disputarà aquest mes. Durant la
mateixa jornada es va presentar

el campionat de waterpolo, que
es disputarà a les piscines Pi-
cornell, a la muntanya de Mont-
juïc, el dia 28 de juny. El partit
farà que s’enfrontin les selec-
cions d’Espanya i d’Itàlia, una
reedició de la final dels Jocs
Olímpics del 92. Dani Ballart,
entrenador del primer equip
masculí i membre d’aquell equip
olímpic no es va voler perdre la
presentació del campionat.

Un moment de la presentació del passat dia 8. Foto: CNSA

Tot a punt per al 38è Ciutat
de Barcelona de natació

Equipament | Baró de Viver tornarà a tenir camp de futbol
El barri de Baró de Viver recuperarà el seu camp de futbol municipal després de tres

dècades. A finals del mes passat van començar les obres perquè d’aquí a dos anys 
estigui enllestit aquest equipament esportiu. El nou estadi de futbol s’està construint

en els terrenys que hi ha a la cruïlla dels carrers Tucumán i Ciutat d’Ascensión.

La UE Sant Andreu comença 
a perfilar la seva plantilla

FUTBOL4Renovacions, fitxatges
i baixes. L’activitat sobre la ges-
pa del Narcís Sala pot estar atu-
rada, però a les oficines l’entitat
viu dies frenètics abans de co-
mençar la pretemporada. 

I és que, després de dues
temporades en les quals l’equip
s’ha quedat molt a prop de les
places de promoció d’ascens a
Segona B, després de garantir la
continuitat de Mikel Azparren la
directiva ha posat fil a l’agulla per
confeccionar la plantilla amb la
qual Mikel Azparren encetarà el
seu segon projecte al club.

La primera renovació va ser
la de Juan Miranda, a qui va se-
guir la de Ton Alcover a princi-
pis d’aquest mes. Posteriorment,
el club va anunciar que tres ju-
venils (Sergi Almirall, Marc
Montejo i Seydou Kiendrebeogo)
també passen a formar part de la
primera plantilla, mentre que
Joan Noguera i el porter José Se-
govia han estat els últims que
han renovat el seu contracte i se-
guiran vestint la quadribarrada.
Pel que fa al capítol d’altes, la
més destacada fins ara és la de
l’extrem Josu Rodríguez.

Josu (a l’esquerra) ha estat una de les primeres incorporacions. Foto: UESA
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Aquests pròxims dies “celebrarem“
un aniversari ben curiós. Farà 11 anys
que va començar una lluita per donar
continguts concrets a una reivindi-
cació que les veïnes i els veïns de
Sant Andreu veníem reclamant des
de fa molts més anys. La urbanitza-
ció d’un dels espais més grans del
districte: les antigues Casernes de
Sant Andreu.

El Consorci de la Zona Franca,
una d’aquelles entitats público-pri-
vades que posen de manifest la poca
claredat d’aquest concepte contra-
dictori, va decidir que, com que eren
i són temps de crisi, i els projectes de
construcció d’habitatges no podien
tirar endavant per falta de compra-
dors, els projectes de tipus social
tampoc no podien tirar endavant. 

El projecte es basava en reinver-
tir part dels guanys en la construcció
d’equipaments llargament reivindi-
cats per la gent dels diversos barris
del nostre districte.

Així les coses, el Consorci de la
Zona Franca va oferir un regal a la Her-
mandad de Antiguos Caballeros Le-
gionarios. Els va regalar l’ús d’una peça
(coneguda amb el nom de peça “F” en
els mapes).

Aquesta generositat del Consorci
amb els Legionarios els ha permès
donar ales a la seva activitat.

El pròxim mes de juliol tenen pro-
gramada una exhibició de vehicles mi-
litars a la qual, com a ERC Sant Andreu,
ens oposarem.

Al plenari del passat mes d’abril
vam proposar que l’Ajuntament (apro-
fitant el superàvit de l’any anterior)

comprés aquesta peça “F” per tirar en-
davant algunes de les propostes so-
cials que es reclamen des del territori i
aconseguir, també, que aquesta enti-
tat de tan mal record per al nostre país
no pugui continuar creixent.

Millán Astray (fundador dels “Le-
gionarios”) va cridar “Abajo la inte-
ligéncia, viva la muerte”. Nosaltres
desitjaríem que per part del Con-
sorci i de l’Ajuntament de la ciutat
(que en forma part) hi hagués una
mica més d’intel·ligència per poder
donar sortida als desitjos de les ve-
ïnes i veïns i fer coses que ens per-
metin celebrar la vida.

Transformar i fer que passin coses.
Aquesta és l’aposta d’Esquerra Repu-
blicana per al Districte de Sant Andreu
i per a Barcelona. 

Al plenari de març vàrem demanar
la compra de la peça F de Casernes.
La resposta va ser negativa. Tot i la
manca de voluntat política, nosaltres
insistim, perquè més enllà de cartes
estèrils del Districte de Sant Andreu
al Consorci de la Zona Franca, es com-
pri aquesta peça.

D’una banda, ho fem per evitar
desfilades i actes militaristes com els
que de manera recurrent tenen lloc al
nostre districte i, més important, per-
què 11 anys després, cal començar ja
a desenvolupar els equipaments pro-
jectats a les antigues Casernes de
Sant Andreu.

L’ESQUERRA
TRANSFORMADORA

"Cal recuperar la capital de les persones,
una ciutat de progrés i innovació"

Alfred Bosch ha fet balanç de la mei-
tat de mandat a la ciutat de Barcelona
i ha assegurat que, en aquests dos
anys, el govern Colau ha demostrat
que “no vol, no pot i no en sap”. El líder
d’ERC ha explicat que “Colau no vol re-
presentar tothom i posa per davant els
seus interessos de partit” i ho ha ex-
emplificat amb les obres de les Glòries.
“Amb l’aturada de Glòries, el govern ha
paralitzat la ciutat per aconseguir un
titular de premsa i no ha pensat en els
veïns”, ha assegurat.

Bosch ha explicat també que "un
altre dels grans problemes del govern
municipal és que no sap gestionar", so-
bretot en relació a l'espai públic. Bosch
ha exemplificat la crítica amb casos
com el fenomen del top manta. "El caos
no és republicà ni d’esquerres, i preci-
sament perquè som d’esquerres hem
de gestionar bé l’espai públic", ha asse-
gurat. Bosch ha posat altres exemples
com les vagues de Metro o els proble-
mes d'incivisme al Port Olímpic.

En el capítol d'incompliments, Bosch
ha llistat fins a 21 incompliments del go-
vern Colau: "Constatem que el govern
no pot complir amb les seves prome-
ses”. “És ètic prometre consultes i no
fer-ne ni una? O mantenir l'opacitat a
TMB amb sous fora de conveni? És
canvi que l'atenció domiciliària hagi anat
a ACS, l'empresa de Florentino Pérez?",
s’ha preguntat. 

Alfred Bosch ha esbossat les línies
principals del que hauria de ser un
"pla de bon govern per eradicar qual-
sevol problema de gestió" i ha situat
com a eixos principals del pla l'habi-
tatge, el turisme, la convivència, la
mobilitat i l'economia.

El líder d’ERC ha explicat que cal
construir una proposta que fugi del
partidisme i que "busqui un ampli ven-
tall de representativitat que reflecteixi
la societat". "Hem de recuperar la capi-
tal de les persones, una ciutat que be-
neficiï tothom i que sigui capital del
progrés i la innovació", ha conclòs.

Sant Andreu
El despropòsit dels terrenys
de les Casernes de Sant Andreu

@ERC_SantAndreu

Carlos  Escuredo
Conseller de districte
d’ERC a Sant Andreu
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